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Аннотация. Рассмотрены вопросы современного строительства с применением 

сборных железобетонных плит перекрытий в составе комбинированных конструкций. Дано 
обоснование выбранной темы исследования. Представлено подробное описание и особенности 
экспериментальных моделей исследуемых конструкций, материалов и их характеристик. 
Приведены особенности опирания и нагружения моделей. Проведен анализ результатов, 
полученных при испытаниях призм на сдвиг, и моделей сталежелезобетонных балок и 
полноразмерных фрагментов перекрытий на изгиб. Представлены общие виды и характер 
разрушения моделей, сформирована таблица разрушающих нагрузок. Приведены графики 
зависимости перемещений и напряжений в элементах конструкции от величины внешней 
нагрузки. Проведена оценка существующих методик расчета, их сравнение с результатами 
эксперимента. Дана оценка эффекта частичного обетонирования стальных двутавровых балок 
в составе сложной сборной сталежелезобетонной конструкции и его влияние на несущую 
способность. 
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BEARING CAPACITY OF PRECAST FLOOR SLABS WITH  

PARTIALLY CONCRETED STEEL BEAMS 
 

Abstract. The issues of modern construction with the use of precast reinforced concrete slabs 
as part of composite steel and concrete structures are considered. The rationale for the chosen research 
topic is given. The description and features of experimental models of the studied structures, materials 
and their characteristics are presented. The features of the support and loading of the models are given. 
The analysis of the results of testing prisms for shear and models of composite steel and concrete beams 
and full-sized ofcomposite steel and concrete slabs for bending is carried out. The types and nature of 
the destruction of models are presented, a table of destructive loads is formed. Graphs of displacements 
and stresses in structural elements are given. The evaluation of the existing calculation methods, their 
comparison with the experimental results is given. An assessment of the effect of partial concreting of 
steel I-beams as part of prefabricated composite steel and concrete structure and its effect on the load-
bearing capacity is given. 

 

Keywords: concrete, steel, composite steel and concrete structure, bar reinforcement, 
precaststructure. 
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